

Title (en)

PROCESS AND INSTALLATION FOR ETCHING COPPER-CONTAINING WORK PIECES.

Title (de)

VERFAHREN ZUM ÄTZEN VON KUPFERHALTIGEN WERKSTÜCKEN SOWIE ÄTZANLAGE ZUR DURCHFÜHRUNG DES VERFAHRENS.

Title (fr)

PROCEDE ET INSTALLATION DE GRAVURE DE PIECES A USINER CONTENANT DU CUIVRE.

Publication

**EP 0406344 A1 19910109 (DE)**

Application

**EP 89911036 A 19890918**

Priority

DE 3833242 A 19880930

Abstract (en)

[origin: WO9003454A1] Copper-containing work pieces, in particular copper-laminated printed circuit boards, are etched in an alkaline corrosive agent containing the copper-tetramine complex as active component. After etching, the work pieces are rinsed with an essentially neutral rinsing liquid which is an initiating solution of the regeneration salt required for regeneration of the corrosive agent. This regeneration salt contains essentially ammonium and chloride ions. Also disclosed is a regeneration installation connected to the etching machine, in which the pH of the corrosive agent is adjusted to the correct value and the corrosive agent is mixed with the neutral initiating solution from the rinsing operation.

Abstract (fr)

On grave des pièces à usiner contenant du cuivre, notamment des cartes de circuits imprimés plaquées en cuivre, avec un agent alcalin de gravure qui contient comme composant actif un complexe de cuivre et de tétramine. Après la gravure, on rince les pièces à usiner avec un liquide de rinçage essentiellement neutre qui constitue une solution initiale du sel régénérateur requis pour régénérer l'agent de gravure. Ce sel régénérateur contient essentiellement des ions d'ammonium et de chlorure. Dans une installation de régénération reliée à la machine de gravure, l'agent de gravure est mélangé d'une part avec du gaz ammoniac, afin de régler son pH, et d'autre part avec la solution initiale neutre utilisée lors du rinçage.

IPC 1-7

**C23F 1/08; C23F 1/46**

IPC 8 full level

**C23F 1/34** (2006.01); **C23F 1/46** (2006.01); **H05K 3/06** (2006.01)

CPC (source: EP KR US)

**C23F 1/46** (2013.01 - EP KR US); **H05K 3/067** (2013.01 - EP US); **H05K 3/068** (2013.01 - EP US)

Citation (search report)

See references of WO 9003454A1

Designated contracting state (EPC)

AT BE CH DE FR GB IT LI LU NL SE

DOCDB simple family (publication)

**WO 9003454 A1 19900405**; DE 3833242 A1 19900405; EP 0406344 A1 19910109; JP H03503071 A 19910711; KR 900702079 A 19901205;  
US 5076885 A 19911231

DOCDB simple family (application)

**EP 8901078 W 19890918**; DE 3833242 A 19880930; EP 89911036 A 19890918; JP 51029189 A 19890918; KR 900701053 A 19900521;  
US 46644990 A 19900710